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 الباحثة

 
 البحث  ملخص

هدف البحث الى ايجاد العلاقة بين الاستغراق الوظيفى وتنمية الكفايات المهنية 
( معمم ومعممة 03لمعممى التعميم الصناعى قسم الملابس الجاهزة، وتكونت عينة الدراسة من )

 –من )اختبار تحصيمى لقياس المكون المعرفى لمكفايات المهنية  وتكونت ادوات الدراسة
 مقياس الاستغراق الوظيفى بابعاده الثلاثة ( –بطاقة ملاحظة أداء المعمم 

وأظهرت النتائج ان هناك ارتباط طردى  لمكفايات المهنية عمى الاستغراق الوظيفى 
  .اى كمما زادت الكفايات المهنية زاد الاستغراق الوظيفى

وفى ضوء نتائج البحث توصى الباحثة بضرورة مراعاة مراكز التنمية المهنية 
س ايجابا عمى الكفايات المهنية والاستغراق الوظيفى لمعممى التعميم الصناعى مما ينعك

هدافهم والقيام بأدوارهم أ، وتوفير العوامل التى تساعد المعممين فى تحقيق المخرجات التعميمية
  .ى تزداد دافعية المعممين نحو العمل فى جو نفسى  اجتماعى مناسبالمختمفة، وذلك حت
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Job Involvement and its relationship with  professional 

Competencies for Teachers of Industrial  Education 

(Ready-made Clothes Department) 

Abstract  

Target your search to find a relationship between career and 

professional skills development soundly for industrial education 

teachers Department of garments, and the sample of the study consisted 

of (30) teacher and mentor and study tools consisted of (test experiment 

is to measure the cognitive component of professional skills – teacher 

performance note card – Three dimensions of job soundly scale) 

The results show that there is a link for professional 

competencies fired job soundly higher professional skills any more 

career and soundly in the light of the results the researcher recommends 

the need to take into account the professional skills professional 

development centers and industrial education teachers job soundly 

reflected Positive impact on learning outcomes. 

And providing factors that helps teachers achieve their goals and 

do different roles, so increasing teacher motivation towards work in an 

atmosphere appropriate psychosocial 
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